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Túrmezei Erzsébet: Krisztusra várunk

Nem tudjuk, mi jön, titok a holnap.
Némák a titkok, nem válaszolnak.

Rejtő ködükbe szemünk nem láthat.
De elültetjük kis almafánkat,

Bízva, hogy kihajt,
Gyümölcsöt terem,

Titok a jövő.
Sürget a jelen.

Nem tudjuk, mi jön, titok a holnap.
Némák a titkok, nem válaszolnak.

De a ma int, hogy híven szolgáljunk,
Mert tudjuk, ki jön:
Krisztusra várunk!

Ha hirtelen jön, ha észrevétlen,
Munkánkban leljen, ne resten, tétlen!

Testvérek terhét vállalja vállunk!
Mert tudjuk, ki jön:
Krisztusra várunk!

Imádság

 Drága Mennyei Édesatyánk, ki Úr vagy 
a világmindenség felett, és akinek semmi sem 
lehetetlen. Hálát adunk neked ma is, még akkor 
is, ha sok ember úgy gondolja, hogy nincs semmi, 
amiért hálát adhat. De mi hálát adunk azért, 
hogy megtartottál és megőriztél bennünket. 
Bár a világban a járvány miatt félelem és pánik 
van, jó tudni, hogy bármi is következzék be az 
életünkben, mi mégis a te kezedben vagyunk.
Így adunk hálát húsvéthoz közeledve, hogy van 
halál utáni élet. Hálát adunk Urunk, hogy mi ebben 
a megnyugvásban megláthatjuk a te Fiadat, Jézus 
Krisztust, aki bizonyságot tett a feltámadásról. 
Áldunk és magasztalunk, hogy ez a hit még a 
legnehezebb és legmegpróbáltabb időben is a 
mienk lehet, hogy ebbe kapaszkodhatunk.
Kérünk, így könyörülj meg rajtunk és az egész 
embervilágon. Bár a járvány miatt nem tarthatunk 
még húsvétkor sem közösségi alkalmakat, nem 
úrvacsorázhatunk, de pont ezért, Urunk mutasd 
meg számunkra, hogy milyen nagy kincs a 
közösség Veled és hívő testvéreinkkel együtt. 
Kérünk, Te add, hogy ebből is minél többen 
tanuljanak és megismerjenek Téged. Urunk tudjuk, 
hogy Te a rosszat is az embervilág javára tudod 

fordítani. Ezért add, hogy bármi történik ebben 
a bűnnel teli világban, minden a Te dicsősségedet 
és fenségedet hirdesse. Bár látjuk milyen törékeny 
az emberi életünk és tudjuk, hogy Neked fontos 
a mi földi életünk is, mutasd meg számunkra ez 
alkalommal is azt az életet mely túlmutat ezen a 
mi nyomorult földi létünkön, hogy ez az igazán 
fontos és lényeges. 
Kérünk, Szentlélek Istenünk, ennek a tudatában 
nevelj minket, hirdesd közöttünk az Igét és 
ajándékozz meg minket több hittel, reménységgel 
és szeretettel, hogy mindent tudjunk a mi Urunk 
dicsősségére tenni.
Atya, Fiú, Szentlélek Istenünk kérünk, így hallgasd 
meg most is könyörgésünk. Ámen

Halász Dániel
lelkipásztor
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„Mikor azért estve vala, azon a napon, a hétnek az első napján, és mikor az ajtók zárva valának, 
ahol egybegyűltek vala a tanítványok a zsidóktól való félelem miatt, eljöve Jézus és megálla a 
középen, és monda nékik: Békesség néktek!” (János 20,19)

 Hitünk szerint Jézus ma is él, mert Isten Fia feltámadt a halálból, s az első húsvét reggelén az asszonyok 
üresen találták a sírját. Továbbá hitünk alapját az apostolok tanúságtétele is bizonyítja, akik látták Urunkat 
meghalni, és találkoztak vele a feltámadása után. 

 Ma is, amikor az aggodalom és a félelem jellemzi a világunkat, amelyben élünk, szükségünk van arra, 
hogy halljuk a Feltámadott köszöntését: BÉKESSÉG NÉKTEK! 

 Jézus a béke küldötte! Egész életének az a célja, hogy az Atyát megbékéltesse az emberekkel. De 
sokszor saját környezete sem értette az ő küldetését. Mi emberek sokszor összekeverjük Jézus békességét 
a világi békességgel, elfeledve azt, hogy ha vele vállalunk közösséget, a nyugalom és a békesség sokkal 
nagyobb a mi életünkben, mint amit kaphatnánk a környezetünkben embertársainktól. Már az első karácsony 
éjszakáján mennyei seregek sokasága hirdette: „Dicsőség a magasságban Istennek, és a földön békesség, és 
az emberekhez jó akarat.” (Luk. 2,14.)     

 Az igazi Krisztuskövetés mindig küldetéssé válik a keresztyén közösség és az egyén számára. Ez 
azt jelenti, hogy a hívő ember tevékeny életet él. Nemcsak önmagával foglalkozik, hanem a körülötte lévő 
testvéreivel, felebarátaival is törődik. 

 A megpróbáltatások idejét éljük. Ez arra kötelez bennünket, hogy jobban figyeljünk egymásra, 
mert az igazi istentisztelet nemcsak egy ideig-óráig való szertartás, hanem egy életvitel, amellyel szintén 
Istent kell dicsőíteni. Ennek része a diakónia, szeretetszolgálat is, amellyel segítjük a szenvedő és bajba 
jutott embertársainkat. Ezen felül legfontosabb a rendszeres imádkozás, hiszen ez összeköt bennünket a 
mi Urunkkal és embertársainkkal. Gondolnunk kell arra, hogy hittestvéreink százezrei, milliói imádkoznak 
velünk a betegekért, elesettekért, szegényekért, üldözöttekért, bajban levőkért, és különösen azokért, akik a 
mostani járvány ellen küzdenek. Ezekre a szolgálatokra mindig szükség van, de különösen az ilyen nehéz 
megpróbáltatott időben. Vegyük ki mi is a részünket ebben a küzdelemben, tudván azt, hogy a mi küldetésünk 
ebben a világban: imádkozva dolgozni és dolgozva imádkozni. Ne feledjük el, hogy a  imádságnak nagy ereje 
van, amit meghallgat a mi Urunk, Istenünk. 

 Jézus Krisztusnak az az akarata, hogy minden ember üdvözüljön. A Biblia újszövetségi eredeti görög 
nyelvén az üdvösség szó szabadítást, megmentést jelent. Tudnunk kell, hogy a szabadítás, megmentés nem 
valamikor a jövőben az örökkévalóságban következik be, hanem már jelen életünknek része lehet, ha hiszünk 
a Megváltóban. 

 Legyen igazi húsvéti ünnepünk Jézus Krisztussal, még annak ellenére is, ha a világot körülöttünk az 
aggodalom, a félelem tölti be. Mert nekünk békességünk van a mi Urunkban, aki mindent megtett értünk. 
Feláldozta magát a Golgotán, hogy mi nyugalomban tölthessük el földi napjainkat. Mindent megad nékünk, 
amire szükségünk van. Ez így volt a múltban is, és így lesz a jövőben is. Ma is mindannyiunknak azt üzeni: 
BÉKESSÉG NÉKTEK!

 Szívünket töltse be a szeretet és a békesség, hogy hittel ünnepeljük a Feltámadottat, a mi Urunk Jézus 
Krisztust!

Áldott húsvéti ünnepeket mindenkinek!
                                                                                            

AZ IGE MELLETT

AZ ÚR AD BÉKESSÉGET

Halász Béla
 püspök  
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ÉLETÜNK NYILVÁNVALÓ DOLGA
Kiss Nándor 
lelkipásztor

„Abban nyilvánul meg Isten hozzánk való szeretete, hogy egyszülött Fiát küldte el Isten a világba, 
hogy éljünk őáltala.” (1 Jn 4,9)

 Nyilvánvaló az üzenete az igeversnek. Isten szeretetéről szól, amit úgy ír le, mint az „egyszülött 
Fiának a világba való elküldését”. Eszköz ez arra, hogy akarata érvényesüljön: éljünk. Az „eszköz” 
szó talán túl profán, ha Jézus Krisztusról beszélünk, ezért szólni kell a szeretet megállíthatatlan és 
mindenkit elérő voltáról. A szeretetnek nincsenek korlátai, és Jézus elküldésében annak tökéletes 
formája mutatkozott meg. Nyilvánvalóvá vált, nem titkon történt dolog ez. Mindenki számára érthető 
és világos. Mert Isten azt akarja, hogy – éljünk.
 Éljünk egy élhető életet. Először embereknek teremtettünk és születtünk. Isten elképzelése 
az emberről ráébreszt arra, hogy igényesen, emberségesen kell, hogy leéljük életünk. Magunkkal 
szemben is legyünk azok és igyekezzünk másokkal is közölni emberségünket. Igazságosság, szeretet, 
biztonságérzet és boldogság az életünkben? Egy oly élet, ahol nyugodtság van és minden a helyén? 
Igen, ezeket szánta nekünk Isten. Ha e világ istentelen része el is akarja, vagy el is rabolja ezeket 
tőlünk – nekünk nem szabad ezekről önként lemondani.
 Életképesnek kell lennünk. Az életünk során akaratunkon kívül sok megpróbáló helyzetbe 
kerülünk. Gyászeset, betegség, gazdasági válság, természeti katasztrófa vagy emberi tényező okozta 
nyomorúság – mindezek „ledönthetnek lelki lábainkról”. Fel kell állni, meg kell állni – mindegy, a 
lényeg az, hogy Isten mellett kell dönteni ily helyzetekben. Az ő szövetségében életképesek vagyunk, 
lelkileg erőt tudunk meríteni, sőt másokat is tudunk erősíteni.
 Megnyugvásunk legyen az életünk vége felől. Nem mindenki vallja be, hogy élete legnagyobb 
félelme a halálfélelem. A félelem attól, hogy elmúlunk, már nem leszünk részei dolgoknak, életeknek, 
alkalmaknak. A félelem a feledéstől, hogy elfelednek. Isten viszont gondoskodik arról, hogy az életünk 
ne „múljon”, hanem „teljen”. Gondoskodik arról, hogy életünk egy telített élet legyen. Tele áldással, 
boldogsággal és biztonságérzettel. Nem félünk az életünk végétől, mert eddig is Isten kezében voltunk 
és utolsó óránkban is ott vagyunk. Nemcsak, hogy jobb helyen nem lehetünk, hanem egyszerűen jó 
helyen vagyunk.
 Van reménységünk az életünk utáni örök élet felől. És a remény bizonyosság, mert bízunk 
Isten hűségében és akaratában. Jézus áldozata által eleget tett a nekünk kijáró büntetés eltörlésének. 
Így megmenekülünk a kárhozattól és kegyelméből üdvözülünk. Az adóslevelünk eltöröltetett. Fia 
által élünk – most és mindörökké. Ámen.

Imádság: Istenünk, köszönjük, hogy életünk nehéz pillanataiban is mellettünk vagy. Tanítasz az életre, 
erősítesz a próbákra, eltörlöd legnagyobb félelmünk és biztosítasz az üdvünk felől. Mindezt hálával 
fogadjuk és neked szenteljük egész életünket. Ámen.

Idézet: „Ez az élet nem egyéb, hanem út az örökkévalóság felé. Mikor az ember születik, akkor 
belé áll ebbe az útba; mikor pedig meghal, akkor elvégezi azt és eléri a célt, az örökkévalóságot.” 
(Szikszay György)



Református Élet 2020. április

5

HÁZI ÁHÍTAT

2020. Április Írta: Halász Dániel lelkipásztor Jelmagyarázat: R-reggel; E-este
       R: Lk 20,27-40
 „Az Isten pedig nem a holtak Istene, hanem az élőké. Mert az ő számára mindenki él.” 
(Lk 20,38)
Ma is vannak sokan, akik nem hisznek a feltámadásban, vagy annak csak valamilyen torz 
formájában pl. lélekvándorlás. Jézus egyértelművé teszi, hogy a feltámadás nem e világ 
elgondolása alapján történik, ahol pl. lesz házasság. 
A feltámadás egy olyan tökéletes lét, ahol semmire nincs szükségünk, ami az evilági dolgokat 
illeti. Nem lesz se betegség, se fájdalom, se semmi rossz. A bibliában, mind az Ószövetség, 
mind pedig az Újszövetség ezt egyértelművé teszi. Hiszen, ha nem létezne, akkor semmi 
értelme nem lenne hitünknek és reménységünknek.
Ima: Hatalmas Urunk! Őrizz meg bennünket is az örök életre. Ámen
          E: Józs 1

      R: Lk 20,41-47
„Óvakodjatok az írástudóktól, akik szeretnek díszes köntösben járni, és szívesen veszik a 
köszöntéseket … szeretik a főhelyeket…, és színlelésből hosszan imádkoznak. Ezekre vár 
a legsúlyosabb ítélet.” (Lk 20,46-47)
Isten soha nem azt nézte, hogy ki vagy kívülről, hanem azt nézi, hogy mi van a szívedben. 
Színlelni, titkolózni lehet az emberek előtt. Sőt a templomban is ott lehet lenni nagyon 
kegyes ábrázattal, de tudd meg, hogy az ilyenek már most ítélet alatt vannak. Ezért mi ma is 
keressük a mi Urunkat és könyörögjünk hozzá.
Ima: Urunk, könyörülj meg rajtunk és adj ma is új szívet, mely csak teérted ég. Ámen
          E: Józs 2

       R: Lk 21,1-4
„Bizony, mondom néktek, hogy ez a szegény özvegyasszony mindenkinél többet dobott a 
perselybe.” (Lk 21,3)
 Az adakozás egy fontos jellemzője keresztyén életünknek. Egyszer hallottam egy 
kijelentést, miszerint „az ember pénztárcája tér meg a legnehezebben”. A világi ember az 
adakozásról, úgy gondolkozik, hogyha adok, én annyival rövidebb leszek. A megtért hívő 
keresztyén ember pedig boldog, hogyha adakozhat és az adakozásnak áldásait igazán csak egy 
hívő ember láthatja meg. Vajon kedves testvérem, amikor adakozol szegény embertársadnak, 
a szükséget szenvedőnek, amikor a perselybe dobsz, milyen szívvel teszed? Hiszen Isten itt 
sem az összeget nézi, hanem azt, hogy mi lakik a szívedben.
Ima: Taníts Urunk adakozni, úgy ahogy azt Te látod jónak. Ámen
          E: Józs 3

       R: Lk 21,5-19
„És amikor háborúk zaját és lázadások hírét halljátok, ne rettenjetek meg, mert ezeknek 
előbb meg kell történniük…mindenfelé nagy földrengések, járványok és éhínségek 
lesznek, rettenetes dolgok történnek.” (Lk, 21,9;11)
Mielőtt eljön a világ vége, Krisztus második visszajövetele, sok minden megtörténik a 
világban, amit nem szeretünk. Ezek közül már egyes dolgok megtörténtek, más dolgok pedig 
csak ezután következnek. A sátán megpróbálja minden erejével az embert pusztítani. De az 
Ige arra tanít minket, hogy ne féljünk. Ma is van földrengés, járvány, éhínség. De tudjuk 
meg: „Ha nem rövidülnének meg azok a napok, nem menekülne meg egyetlen halandó sem, 
de a választottakért megrövidülnek azok a napok.” (Mt 24,22).
Ima: Köszönjük Urunk, hogy Te még a rosszat is javunkra tudod fordítani. Ámen
          E: Józs 4

4
SZOMBAT•
IZIDOR

3
PÉNTEK•
BUDA,
RICHÁRD

1
SZERDA• 
HUGÓ

2
CSÜTÖRTÖK• 
ÁRON
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R: Lk 21,20-24
„…és pogányok tapossák Jeruzsálemet, amíg be nem telik a pogányok ideje.” 
(Lk 21,24)
Jézus megjövendöli Jeruzsálem pusztulását. Kr. u. 70-ben ez így meg is történik és 
beteljesedik. Sőt Jeruzsálem egy része és a Templom területének nagy része ma sem a Zsidó 
nép kezében van. Jézus meg is siratja a virágvasárnapi bevonulásakor ezért Jeruzsálemet. 
A pusztulásnak mindig oka van, ez alól még a választottak sem mentesek. Mi csak azért 
imádkozzunk, hogy még a pusztulásban is Isten nyugalma legyen rajtunk.
Ima: Köszönjük Urunk, azt, hogy Te a békességedet úgy árasztod ránk, mint ahogy azt senki 
más nem tudja. Kérünk, most a Te Szentlelked vezessen bennünket. Ámen  
          E: Józs 5

    R: Lk 21,25-28
„És akkor meglátják az Emberfiát eljönni a felhőben nagy hatalommal és dicsőséggel.” 
(Lk 21,27)
Jézus Krisztus visszajön. Ezt különböző jelek kísérik majd. De ez nekünk, akik benne hiszünk 
nem lesz rossz, nem kell ettől félni, hanem sokkal inkább egyenesedjünk fel, emeljük fel 
a fejünket, mert közeledik a megváltásunk. Ez a világ ezt ostobaságnak tartja, de nekünk 
sokkal inkább boldogság, békesség és nyugalom mindenek felett. 
Ima: Köszönjük Urunk, hogy Te ma is olyan Isten vagy, Akinél meglelhetjük azt az örökké 
tartó boldogságot, mely már itt a földön a miénk lehet. Ámen 
          E: Józs 6,1-21

      R: Lk 21,29-38
„Az ég és a föld elmúlik, de az én beszédeim nem múlnak el.” (Lk 21,33)
Jézus továbbra is figyelmeztet. Az Ő visszajövetelét jelek kísérik. De amíg vissza nem jön, 
van egy nagyon fontos, egy lényeges dolog, hogy az Ő beszédei mindaddig megmaradnak 
nekünk, sőt még utána is. Vajon mennyire fontos ez nekünk? Sokszor olyan természetes az, 
hogy Isten szól hozzánk, de ez csak az Ő kegyelme által lehetséges. Ő ma is szól hozzánk és 
van üzenete. Ha nem értjük, akkor kérjük Tőle el az Ő Szentlelke által.
Ima: Szentlélek Úristen! Áldunk és magasztalunk, hogy általad ma is érthetjük Jézus Krisztus 
beszédét. Ha pedig nem hallanánk, akkor világosítsd meg előttünk. Ámen
          E: Józs 6,22-27 
 
        R: Lk 22,1-6
„Akkor bement a Sátán Júdásba… Azok megörültek, és megígérték, hogy pénzt adnak 
neki.” (Lk 22,3;5)
A korrupció és árulás a mai világban is jelenlévő bűn éppen úgy, mint Jézus idejében. A 
sátán ma is munkálkodik azokban az emberekben, akik nem néznek semmit és senkit, 
hogyha hírnevet, pénzt vagy valamilyen előnyt akarnak szerezni földi életükben. Ebben az a 
szomorú, hogy hiába gázol valaki át a másikon a siker érdekében, akkor se lesz boldogabb, és 
az ember mégis újra és újra megteszi. Később Júdás is megbánta, de már késő volt. Amikor 
a sátán akar késztetni bennünket ilyen dolog megtételére, boruljunk le az Úr előtt és kérjük, 
hogy szabadítson meg minket.
Ima: Urunk Jézus Krisztus! Hálát adunk neked, hogy Te bűneink ellenére is szeretsz 
bennünket és azt akarod, hogy örökké tartó boldogságban éljünk. Ezért segíts, hogy soha ne 
áruljunk el Téged. Ámen
          E: Józs 7

     R: Lk 22,7-38
„Ezután versengés is támadt köztük arról, hogy ki a legnagyobb közöttük. … Ti azonban 
ne így cselekedjetek, hanem aki a legnagyobb közöttetek, olyan legyen, mint a legkisebb, 
és aki vezet, olyan legyen, mint aki szolgál.” (Lk 22,24;26)
A tanítványok Jézussal az utolsó vacsorát fogyasztják, mit sem sejtve arról, hogy mi fog 
bekövetkezni, még akkor sem, ha Jézus erről nekik nyíltan beszél. Ebből is érthető, hogy 
miért támadt közöttük versengés, hiszen még mindig teljesen evilági dolgokkal törődtek. 
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Versengés volt közöttük. De Jézus figyelmezteti őket, hogy merjenek kicsik lenni, és 
szolgálni, mert a keresztyén életünkben akkor leszünk nagyok. A világ számára ez teljesen 
érthetetlen. Ezt ott és akkor a tanítványok se értették, de később az életük részévé vált és e 
szerint éltek. Mi merjük-e húsvétra készülve így rábízni magunkat Jézus Krisztusra?
Ima: Köszönjük Úr Jézus, hogy Te ma is tanítasz bennünket a helyes útra. Ámen
          E: Józs 8,1-29

    R: Lk 22,39-71
„Imádkozzatok, hogy kísértésbe ne essetek.” (Lk 22,40)
Jézus tudatosan készül az előtte lévő eseményekre, tanítványait is próbálja felkészíteni. 
Péter tagadása, később a tanítványok félelme, a borzalmas események mind megviselik 
őket. Pedig a nagypénteki történések akármilyen szomorú események is, tudnunk kell, hogy 
ezek is Isten üdvtervének a részei. Ezért amikor ilyen szomorú esemény van az életünkben, 
Jézus ma is figyelmeztet: „Imádkozzatok, hogy kísértésbe ne essetek”. Az imádságot ezért 
gyakoroljuk, még mielőtt jönnének a nehéz órák és percek.
Ima: Urunk! Könyörülj rajtunk bűnösökön, hogy meglássuk mindannak az értelmét, amit 
Te tettél értünk. Ámen
         E: Józs 8,30-35  

    R: Lk 23
„Láthatjátok, hogy semmi halált érdemlő dolgot nem követett el…„Atyám, bocsáss meg 
nekik, mert nem tudják, mit cselekszenek.”… Szombaton azonban pihentek a parancsolat 
szerint.” (Lk 23,15;34;56)
Az egész 23-ik részt olvasva az eseményeket szemlélve láthatjuk, az igazságot. Pilátus 
igyekszik megmenteni Jézust, de a tömegnyomás hatására mégis megengedi kivégzését. Az 
igazság pedig az, hogy Jézus valóban semmi halált érdemlő dolgot nem tett, sőt büntetendő 
dolgot sem, hanem mindezt mi emberek érdemelnénk Istentől. Ő még a kereszten is értünk 
imádkozik. Halála után eltemetik és az akkori szokás szerint szombaton pihennek. Bár 
Jézus földi teste is pihen, de egyáltalán nem tétlenül, hanem Ő, ahogy egyik énekünk is 
mondja: „Halálával is dolgozik” csakis értünk. 
Ima: Urunk Jézus Krisztus! Add, hogy ezen a napon is meglássuk értünk hozott áldozatodat. 
Ámen
          E: Józs 9,1-15

     R: Lk 24,1-12
„…de ők üres fecsegésnek tartották ezt a beszédet, és nem hittek nekik.” (Lk 24,11)
A feltámadással ma is sokan így vannak. Nem hiszik el, hogy megtörtént és, hogy az én 
életemben is megtörténik. A feltámadás hit kérdése. Aki megtapasztalja és megéli ezt a hitet, 
annak ma is az élete részévé válik, mint akkor az asszonyoknak. Ebben a feltámadásban 
van nekünk az örök életünk, mely már itt a földön a miénk. Ez az életünk értelme és célja, 
hiszen ezt Isten mindenkinek elkészítette, csak az a kérdés, hogy mi hiszünk-e ebben?
Ima: Urunk Jézus Krisztus. Köszönjük feltámadásodat, hogy így a mi feltámadásunk záloga 
is lehet. Segíts meg bennünket ebben a reményvesztett világban, hogy hitünk ma is arra 
fókuszáljon, ami igazán lényeges és fontos. Ámen
         E: Józs 9,16-27

     R: Lk 24,13-35
„Pedig mi abban reménykedtünk, hogy ő fogja megváltani Izráelt…Ők elmondták, hogy 
valóban feltámadt az Úr…” (Lk 24,21;35)
A hitetlenség még a különböző információk ellenére is jelen van még Jézus közvetlen 
környezetében is. De jó hír az, hogy senkinek sem kell hitetlenségben maradnia, hiszen 
mindenki számára fel van kínálva a hit lehetősége. Az emmausi tanítványok életében ez 
úgy történt meg, hogy találkoztak Jézussal. Ez ma sem történik másképp, szükségünk van 
arra, hogy találkozzunk Jézussal. Ő ma is szól hozzád és téged is hív, hogy ismerd meg Őt.
Ima: Urunk, köszönjük, hogy ma kegyelmedet tapasztalhatjuk. Ámen
          E: Józs 10
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     R: Lk 24,36-49
„Akkor megnyitotta értelmüket, hogy értsék az Írásokat” (Lk 24,45)
Jézus ma is munkálkodik, íme már húsvét után és azt akarja, hogy értsük az írásokat. Mi ma 
is hisszük, hogy általa érthetjük meg csak Isten üdvtervét. Hiszen jelen van az életünkben, 
úgy ahogy a tanítványok életében jelen volt, bár nincs földi teste és nem látjuk. Viszont 
Szentlelke által számunkra is elérhető és útmutatást add. 
Ima: Add Urunk Jézus Krisztus, hogy ma is megnyíljon értelmünk, hogy lássunk túl az evilági 
dolgokon. Ámen 
          E: Józs 11,1-9

    R: Lk 24,50-53
„megáldotta őket… örömmel visszatértek… „(Lk 24,50;52)
Jézus felvitetett a mennybe. Testben már nincs jelen a földön. Bár tanítványai emlékében élt 
még a földi léte, de az események után ugyanabban az állapotban vannak, mint mi, ma élő 
keresztyének. Azonban, ami lényeges és igazán fontos, mint tanítványai, mi is ugyanabban 
az áldásban részesülünk és ez által áldottak leszünk, hogy áldássá lehessünk mások számára.
Ima: Urunk könyörülj meg rajtunk és mutasd meg rajtunk keresztül áldásaidat, hogy mások 
is lássák. Ámen 
         E: Józs 11,10-23

     R: Ef 1,1-14
„Mert őbenne kiválasztott minket magának már a világ teremtése előtt, hogy szentek és 
feddhetetlenek legyünk előtte szeretetben.” (Ef 1,4)
Keresztyénként talán sokszor nem is vagyunk tudatában annak, hogy mekkora kegyelem 
az, hogy mi kiválasztottak lehetünk. Sőt olyan kiválasztottak, akiket Isten kiválasztott még 
a világ teremtése előtt. Hiszen Isten világában nincs, se tér, se idő, ezért Ő előre tudja a 
múltat, jelent, jövendőt. Őbenne, vagyis Krisztusban kiválasztottként így éljünk ma is Isten 
dicsősségére.
Ima: Köszönjük mennyei Édesatyánk, hogy minket kiválasztottál. Kérünk, így könyörülj meg 
minél több embertársunkon. Ámen
          E: Józs 12

        R: Ef 1,15-23
„Én tehát, miután hallottam az Úr Jézusba vetett hitetekről és a bennetek minden szent 
iránt megnyilvánuló szeretetről, … „Az ő lábai alá vetett mindent”, és őt tette mindenek 
felett való fővé az egyházban, amely az ő teste, és teljessége annak, aki teljessé tesz mindent 
mindenekben.” (Ef 1,15;22-23)
Milyen jó lenne, ha a mi gyülekezetünkről is ezt elmondhatná Pál apostol. De akármilyen jó 
keresztyén közösségünk is van, és erős hittel rendelkezhetünk, Pál ma is elmondja, hogy mi 
igazán fontos és lényeges. Mivel bűnnel teli világban élünk, Ő mindent Jézus Krisztusban 
készített el nekünk, akinek most minden hatalmat átadott. Ő teljesíti be a törvényt, hogy 
nekünk ne kelljen átok alatt élnünk. Tegyük magunkévá ma is ezt a kegyelmet. 
Ima: Mennyei Édesatyánk az Úr Jézus Krisztusban! Áldunk és magasztalunk, minden 
tettedért, amit az emberiségért viszel végbe. Ámen 
          E: Józs 13

    R: Ef 2,1-10
„Hiszen kegyelemből van üdvösségetek a hit által, és ez nem tőletek van: Isten ajándéka 
ez; nem cselekedetekért, hogy senki se dicsekedjék.” (Ef 2,8-9)
A Mindenható Isten, nem olyan, mint azt sokan elképzelik. Hiszen a világ különböző, 
vallásai és hiedelmei szerint, ha imádkozok az istenségekhez, ha vannak jó cselekedeteim, 
ha bizonyos liturgikus mozdulatokat elvégzek, akkor engesztelést nyerek náluk. Vagyis 
„én”, mint halandó ember kell tegyek valamit az üdvösségemért. 
A Biblia viszont azt írja, hogy én semmit sem vagyok képes tenni ez ügyben. Nincs az a sok 
jó cselekedet, vallásos és liturgikus alkalom, amivel én ezt ki tudom érdemelni. Üdvösségem 
csak kegyelemből hit által van. Ha pedig eljutok erre a hitre, akkor hálából Istennek szentelem 
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az életemet. Ez minden, amit tenni tudok.
Ima: Hatalmas Urunk! Add, hogy hálából mi is neked tudjuk szentelni egész életünket és így 
a Te akaratodat cselekedjük. Ámen
          E: Józs 14 

    R: Ef 2,11-22
„Most pedig Krisztus Jézusban ti, akik egykor „távol” voltatok, „közel” kerültetek a 
Krisztus vére által…. Ezért tehát nem vagytok többé idegenek és jövevények, hanem 
polgártársai a szenteknek és háza népe Istennek.” (Ef 2,13;19)
Mi „úgy nevezett” határon túli magyarok sokszor egyet értünk azzal a jelzővel: „Mindegy, 
hogy mi csak magyar legyen” és bár nemzeti identitásunk nagy kincs és fontos, viszont nem 
a legfontosabb. Hitünk szempontjából sokkal fontosabb az, hogy Isten, Krisztusban még 
ezeket a földi korlátokat is lebontotta és mi így Isten népéhez tartozhatunk.  
Ima: Köszönjük Istenünk, hogy mi egy szent népet alkothatunk a benned hívőkkel együtt. 
Ezért áld meg földi nemzetünket is, hogy a mi népünk közül is egyre többen megtapasztalják 
azt a kegyelmet, amit Te kínálsz. Ámen
          E Józs 15

      R: Ef 3,1-13
„Ezért vagyok én, Pál, a Krisztus Jézus foglya értetek, a pogányokért.” (Ef 3,1)
Pál apostolt szokás a pogányok apostolának nevezni. Hiszen missziói útjai során, igaz, 
hogy mindenhol először a Zsidókhoz (sajátjaihoz) ment az evangélium hirdetésével, de 
a pogányok általában nyitottabbak voltak az evangéliumra. A mi népünk is valamikor 
pogánynak számított. De vajon mennyire vagyunk mi ma nyitottak az evangéliumra? Az 
evangéliumot nem csak befogadni kell, hanem továbbadni is.
Ima: Urunk, segíts meg bennünket, hogy megtaláljuk az evangélium továbbadásának módját 
és lehetőségét. Ámen
          E: Józs 16

       R: Ef 3,14-21
„…így megismerjétek Krisztusnak minden ismeretet meghaladó szeretetét, hogy teljességre 
jussatok, az Isten mindent átfogó teljességéig.” (Ef 3,19)
Pál apostol az Efézusi gyülekezetnek azt a jókívánságát fejezi ki, hogy minél teljesebben 
megismerjék a Mindenható Istent, Akinek semmi sem lehetetlen. Egy lehetetlenség van 
számunkra, hogy nem tudjuk megismerni teljesen, hiszen emberi értelmünk számára 
felfoghatatlan nagysága. Sokszor milyen hitetlenek és feledékenyek vagyunk, amikor egy 
nehéz esemény előtt állunk. Pedig Számára nincs lehetetlen. El tudjuk-e ezt hinni?
Ima: Urunk mutasd meg Magadat nekünk is minél teljesebben, hogy így tudjunk Téged mind 
jobban megismerni. Ámen
          E: Józs 17

     R: Ef 4,1-16
„Az egész test pedig az ő hatására egybeilleszkedve és összefogva, a különféle kapcsolatok 
segítségével, és minden egyes rész saját adottságának megfelelően működve gondoskodik 
önmaga növekedéséről, hogy épüljön szeretetben.”  (Ef 4,16)
Isten az embert közösségi lénynek teremtette. Ezért a keresztyéneknek is fontos a közösség, 
hiszen közösség nélkül a hitünket se tudjuk megélni. Nem igaz az a mondás, hogy a „hit 
magánügy”. Hiszen Krisztus parancsa szerint közösséget alkotunk Vele és egymással. Mi 
mindannyian a Krisztus teste vagyunk. Így különböző tisztségeket is töltünk be és különféle 
feladatokat látunk el egy közösségen belül. Adja Isten, hogy a közösségünkön belül 
mindannyian megtaláljuk a saját helyünket. 
Ima: Hálát adunk Urunk, hogy van veled és egymással közösségünk. Imádkozunk azért, 
hogyha közösségünk bármiben eltávolodott Tőled, akkor vezess minket vissza a helyes útra. 
Ámen 
          E: Józs 18
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      R: Ef 4,17-32
„…öltsétek fel az új embert, aki Isten tetszése szerint valóságos igazságban és szentségben 
teremtetett.”  (Ef 4,24)
Amikor valaki megismeri Krisztus érette hozott áldozatát, akkor megtér (Isten felé fordul) 
és megváltozik az élete. Nem önmagától teszi ezt, hanem Isten Szentlelke által lesz képes 
megváltozni, ami kihatással van az egész életére, a viselkedésére, beszédére, munkájára stb. 
De ugyanakkor az is igaz, hogy ez nem úgy jön, hogy ülök ölbe tett kézzel és várom a csodát. 
Hanem a megtérés következtében Isten Szentlelke késztet arra, hogy cselekedjem. Megvan-e 
benned testvérem ez a hajlandóság?
Ima: Urunk! Kérlek, Te változtass az én életemen is. Ámen
          E: Józs 19

      R: Ef 5,1-14
„Mert amiket titokban tesznek, azokról még beszélni is szégyen, de mindaz, amit a 
világosság leleplez, nyilvánvalóvá lesz.” (Ef 5,12-13)
Vannak-e titkaink? Minden embernek vannak. De egyszer minden nyilvánvalóvá lesz, mert 
világosságra kerül. A bűncselekményeket az elkövetők sötétben szeretik csinálni, de akinek 
nincs takargatnivalója az a világosságban cselekszik. Ilyen a keresztyén életünk is, mindent, 
amit teszünk, azt úgy tegyük, mintha most állnánk Isten színe előtt. Ha nem vagyunk erre 
képesek, boruljunk le előtte és őszinte imádságban könyörögjünk hozzá, hogy adjon változást 
a mi életünkben is. Ámen
Ima: Hatalmas Istenünk, ma is Te változtasd és irányítsd az életünket. Ámen 
          E: Józs 20

     R: Ef 5,15-17
„Jól vigyázzatok tehát, hogyan éltek; ne esztelenül, hanem bölcsen, kihasználva az 
alkalmas időt, mert az idők gonoszak.” (Ef 5,15-16)
Az idő, mint minden más Isten teremtése. Az idő egyik pontján küldte el Isten Jézus Krisztust 
is erre a világra. Időben élünk és a földi életünk ideje gyorsan telik. Éppen ezért nem mindegy, 
hogy mire használjuk. A keresztyén ember nem rabolja másnak az idejét, hanem megpróbálja 
megérteni mi az Úr akarata és aszerint bölcsen kihasználja. Ezért fontos állandóan Isten 
akaratát keresnünk, hogy mikor hova menjünk, mit szóljunk, és mit cselekedjünk. Isten 
adjon ehhez bölcsességet.
Ima: Urunk, kérünk, hogy ne e világ szerint legyünk bölcsek, hanem a Te akaratod szerint. 
Ámen
          E: Józs 21

    R: Ef 5,18-20
„…adjatok hálát az Istennek,” (Ef 5,20)
A keresztyén embert is nagyon sok evilági dolog elfordíthatja Istentől. Pál ezért figyelmezteti 
az Efezusiakat, hogy ne részegeskedjenek, mert az nem viszi előbbre se a testet se a lelket. 
Hanem énekeljenek zsoltárokat, dicséreteket, lelki énekeket, mindenkor hálát adva Istennek. 
Aki hálás, az teljes életet tud élni Istennek. Te ma miért vagy hálás Istennek?
Ima: Mennyei Édesatyánk! Taníts bennünket mindenkor hálát adni, mindenért és mindenkiért. 
Ámen
          E: Józs 22,1-8
        

       R: Ef 5,21-33
„Engedelmeskedjetek egymásnak, Krisztus félelmében.” (Ef 5,21)
Pál apostol ebben a részben a házasságot, ami férfi és nő között jön létre, a Krisztus és Egyház 
kapcsolatához hasonlítja. Van itt engedelmesség és tisztelet, amit körülvesz a szeretet. Isten 
világában rend van és a keresztyéneket is egy rend kell, hogy jellemezze. Mindegyikünknek 
tudnia kell, hogy hol a helye. Ezt Isten nem azért határozta meg, hogy egyikünk uralkodjon 
a másikon, hanem ha mindenki betartja ezt a szabályt az egy boldog és megelégedet, élethez 
vezet.
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Ima: Urunk, mutasd meg azt, hogy mi a Te akaratod a mi életünkben is, hogy helyesen 
lássunk. Ámen
          E: Józs 22,9-34

      R: Ef 6,1-4
„Tiszteld apádat és anyádat”: ez az első parancsolat, amelyhez ígéret fűződik, mégpedig 
ez: „hogy jó dolgod legyen, és hosszú életű légy a földön.”  (Ef 6,2-3)
A férfi szeresse feleségét, az asszony tisztelje férjét és itt folytatódik tovább a sor: a gyermekek 
pedig engedelmeskedjenek szüleiknek. Egy csodálatos ígéret fűződik ehhez. „Ti apák pedig 
ne ingereljétek gyermekeiteket”. Az Isten világában mindennek csodálatos harmóniában 
kellene működnie. Tudjuk, hogy mi a jó és helyes, de az emberi bűn mindig közbe szól. Ezért 
kérjük a Mindenható Istent, hogy adjon nekünk is ilyen családot.
Ima: Mindenható Urunk, Istenünk, áldunk és magasztalunk, hogy nekünk is van családunk 
szűkebb és tágabb értelemben is. Kérünk, add, hogy a Te Igédben leírtak szerint működhessünk. 
Ámen
          E: Józs 23

       R: Ef 6,5-9
„…mert tudjátok, hogy ha valaki valami jót tesz, visszakapja az Úrtól, akár szolga, akár 
szabad.” (Ef 6,8)
Bár a rabszolgaság intézménye megszűnt, de bizonyos értelemben ma is vannak alkalmazottak 
és főnökök. A keresztyén rend teljesen világos, akár alkalmazott vagy, akár vezető, mindent 
úgy végezz, mintha az Úrnak végeznéd. 
Ima: Urunk, szeretnénk, ha nem a sértődöttség, büszkeség, gőg, vagy bármi más lenne úrrá 
rajtunk, hanem bármilyen helyen is dolgozunk, és bármit csináljunk, találjuk meg a helyünket 
és a helyes döntéseket. Ámen
          E: Józs 24,1-15

    R: Ef 6,10-24
„Mert a mi harcunk nem test és vér ellen folyik, hanem erők és hatalmak ellen, a sötétség 
világának urai és a gonoszság lelkei ellen, amelyek a mennyei magasságban vannak. 
Éppen ezért vegyétek fel az Isten fegyverzetét, hogy ellenállhassatok a gonosz napon, és 
mindent leküzdve megállhassatok.” (Ef 6,12-13)
A jó és a gonosz harca jelen van ebben a világban. A keresztyén, hívő emberek a jó oldalon 
állnak, de sajnos mi sem vagyunk mentesek a gonosztól. Éppen ezért övezzük fel magunkat 
lelki fegyverzettel és Isten segítségével, Jézus Krisztussal harcoljunk.
Ima: Mutasd meg Urunk Jézus Krisztus mi a jó és helyes, hogy valamiképpen eljussunk mi 
is a tökéletességre. Ámen
         E: Józs 24,16-33

28
KEDD•
VALÉRIA,
NIMRÓD

29
SZERDA• 
PÉTER

30
CSÜTÖRTÖK•
KATALIN,
KITTI,
KATA
 

RÁDIÓS ISTENTISZTELET
Értesítjük testvéreinket, hogy református istentiszteleteinket 2020. április 12-én 

húsvétvasárnap reggel 8:45-kor és 2020. április 19-én 8:05-kor közvetíti az Újvidéki Rádió. 
Vallási műsorunk ultrarövid hullámon a 90,5/92,5 MHz-en hallható.
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GYÜLEKEZETEINK ÉLETÉBŐL
SZABADKA ÖRÜLJETEK ÉS VIGADJATOK...

 Legyen meg a Te akaratod, amint a mennyben, úgy a földön is. Megtelt a Népkör nagyterme 
vendégekkel 2020. február 28-án, ugyanis itt tartotta gyülekezetünk a 23. hagyományos jótékonysági 
batyubált. A bejáratnál, Ágyas Árpád presbiterünk minden egyes vendégnek egy golyóstollat ajándékozott 23. 
REFORMÁTUS BÁL – SZABADKA 2020 felirattal. Ez volt az ő és kedves családja adománya, de tudjuk 
azt, hogy ő mindig úgy cselekszik, mint az Isten házának szolgája: vezeti, gondozza, és mint a hit őrzője védi 
a gyülekezetet.
          Este nyolc órakor felcsendült a magyar himnusz, amely az ünnepség kezdetét jelezte, majd az asztali 
áldás következett, és nt. Harangozó László lelkipásztor ünnepi beszéde. Üdvözölte a vendégeket, majd a 
bibliai idézet a következő volt: „Ujjongjatok az ÚR előtt az egész földön! Örvendezve vigadjatok, zsoltárt 
énekeljetek!  Énekeljetek az ÚRnak hárfakísérettel, hárfakísérettel zengő éneket! Harsonákkal és 
kürtzengéssel ujjongjatok a király, az ÚR előtt! Zúgjon a tenger a benne levőkkel, a földkerekség és a rajta 
lakók!” Zsolt. 98,4-7. vers.
          Nemcsak református, hanem más felekezeti hívek jelenléte még ünnepélyesebbé tette a rendezvényt. A 
bevételt a gyülekezetünkben folyó szolgálatok támogatására fordítja a közösségünk. A zenészek, akik a Red 
River név alatt ismeretesek, muzsikáltak megállás nélkül és így fokozták a vidámság óráit.
          Lelkipásztorunk megköszönte mindazoknak, akik a gazdag tombolára adakoztak, a pénzadományokat, 
egyszóval a támogatók nemes akaratát, amelyet Istenünk szeret és gazdagon megjutalmaz. Hisz Ő a mi bíránk, 
törvényadónk, és királyunk. 
          A tombola főnyereményét presbiter testvérünk, festőművészünk, Gyurkovics Hunor ajándékozta, 
egy festményt, mely az ARACS elnevezést kapta. Hunor testvérünk neve hazánkban jól ismeretes, de ugyan 
úgy a szomszédos országban is. E festmény a nemrég megtartott tárlatán volt kiállítva és nagy érdeklődést 
váltott ki a látogatók körében és szakkörökben is. Ugyanakkor Hunor testvérünk, mint presbiter szent és 
igaz tudománnyal rendelkezik, kegyes ékesszólással, természetes bölcsességgel, mértékletességgel és az élet 
tisztességével tűnik ki az Apostoli előírás szerint. A konferanszié szerepét Kákonyi Tibor testvérünk sikeresen 
végezte és ő irányította a gazdag tombola sorsolását és kiosztását.
          Azt talán még meg lehet említeni, hogy Isten akaratából a tombola főnyereményét, a nagy bánáti 
Debelyacsáról – Torontálvásárhelyről nemrégiben  Szabadkára települt Ribár család nyerte.
          Isten oltalmazzon minden adakozót és támogatót, oltalmazza egyházközségünk minden tagját itt és a 
szórványban. Istené a dicsőség!

 Ribár Gyula
szabadkai presbiterJótékonysági batyubál Szabadkán
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PACSÉR

ELKÉSZÜLT A MOZGÁSKÉSZSÉG-FEJLESZTŐ 
TEREM Csányi Erzsébet, 

lelkipásztor

 A tavalyi esztendőben a Magyar Kormány jóvoltából 
nálunk Délvidéken is pályázati támogatásban részesültek 
az Óvodafejlesztési Programnak köszönhetően Országos 
Egyházunk keretében működő óvodák és játszóházak. 
A pacséri Református Egyházközség által működtetett 
Csemete játszóházban egy bővítést terveztünk ennek a 
forrásnak köszönhetően: egy új mozgáskészség-fejlesztő 
terem építését. A tavalyi évben fogtunk hozzá az építkezéshez 
és sikerült most befejeznünk, bebútoroznunk. 

 Sajnos a gyermekek még nem örülhetnek az új lehetőségnek, mivel Országunk vezetői a kialakult 
koronavírus járvány terjedésének megakadályozása miatt beszüntették a gyermekek intézményes oktatását. 
Reméljük azonban, hogy amint lehetővé válik, újra tudjuk folytatni a gyermekek oktatását és nevelését 
intézményünkben – nagy örömmel fogják majd kipróbálni a modern mozgáskészség-fejlesztő eszközöket, 
amelyek segíteni fogják majd a helyes testtartást. 

 A helyiség modern eszközbeli felszerelése a motorikus készségeket is fejleszti majd, illetve a gyerekek 
logikus gondolkodására, tájékozódási készségére vagy akár az erőnlétére is pozitív hatással lehet.
Hálásak vagyunk azért, hogy a Magyar Kormány ránk is gondolt a fejlesztési programokkal!

 A Csemete játszóházban az éves tervben a keresztyén értékek mellett megtartjuk, megünnepeljük az 
állami óvodai – iskolai ünnepeket is. Így minden évben a gyermekek egy alkalmi nőnapi műsorral készülnek 
és saját készítésű ajándékkal, hogy megörvendeztessék édesanyjukat és nagymamáikat. 
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Stanyó Tóth 
Gizella  
újságíró

ÚJVIDÉK „A szeretet megtart, ne félj!”
Ökumenikus világimanapi istentisztelet Újvidéken

 „Kelj fel, vedd az ágyadat, és járj!” (János, 5,2-9) – mottóval állították össze az idei Ökumenikus 
Világimanap liturgiáját a zimbabwei keresztyén asszonyok. 
A szerte a világba szétküldött plakátjaik a 9. verssel – Kelj 
fel és járj! – hívtak minden békeszerető népet az ökumenikus 
imaórára. Tradicionális zimbabwei – egyben liturgianyitó – 
énekük is a szeretetet, a békét, a kiengesztelődést hirdette: 
„Kelj fel, a szeretet megtart, ne félj bárhol is vagy! A 
vágyaidnak szárnyat adj! (…) A megbékélés erőt ad!” 
A kísérőnyomtatványok: könyvjelzők, képeslapok, plakátok, 
liturgiaborítók Nonhlanhla Mathe, Nemzeti Örökség-
díjas művésznő munkája alapján készültek. A János 
evangéliuma inspirálta kép a zimbabwei társadalomban 
végbement változásokkal együtt, a dél-afrikai ország további 
felvirágozásának lehetőségét is jelzi. A művésznő szerint 
az élénk színek a nők szabadságvágyának, önrendelkezési 
jogaik érvényesítésének kiteljesedését jelzik. Zimbabweban 
a nők egymást támogatva igyekeznek érvényt szerezni 
jogaik megvalósulásának. Csakúgy, mint országuk nevének 
jelentése – kőből épült ház – erős a hitük is céljaik eléréséhez. 
A Világimanapon is Istent dicsőítették, aki imában és 
cselekvésben egyesíti a Földünkön élő békeszerető népeket. 
A velük együtt imádkozókat, az ökumenikus világimanapi 
istentiszteletek résztvevőit is erre buzdították.                                                      
Mint ismeretes, az ökumenikus imaóra alapüzenete: 
„Informáltan imádkozni, imádságban cselekedni!” 

Ennek szellemében tartják meg szerte a világban minden évben, március első péntekén az Ökumenikus 
Világimanapot. Vajdaságban több mint fél évszázados hagyománya van a Földünk minden kontinensét átfogó 
keresztyén mozgalomnak, amelyet az amerikai keresztyén nők kezdeményeztek 1887-ben. Kezdetben a Nők 
Világimanapjaként terjedt el a világban. Ezért általában napjainkban is nők állítják össze és mutatják is be a 
liturgiát.
Újvidéken 1994 óta, minden évben más felekezeti templomban (a pravoszlávon kívül) ökumenikus imaórát 
tartanak ezen a napon. Pénteken, március 6-án, 17 órai kezdettel a Sz. Péter és Pál apostolok görögkatolikus 
templomban (a Jovan Subotić és Svetozar Miletić utca sarkán) mutatták be a keresztyén testvérek a liturgiát. 
Az ökumenikus imaórát az újvidéki Keresztyén Nők Ökumenikus Fórumának szervezésében, az Ökumenikus 
Segélyszervezet támogatásával, a római-katolikus, a református, a szlovák evangélikus, az evangélikus-
metodista és a görög-katolikus egyház tagjai adták elő, horvátul, magyarul, szerbül, szlovákul, ruszinul és 
most először ukrán nyelven is. 
A jelenlévő lelkipásztorok: Geogij Džudžar, görög-katolikus püspök, dr. Julian Rac lelkész, Harangozó László 
református lelkész, Novica Brankov evangélikus-metodista lelkész és Vladimir Obšust szlovák evangélikus 
lelkész áldásával fejeződött be a világimanapi liturgia. Az összegyűjtött adománnyal egy beteg gyülekezeti 
tagját támogatja a görög-katolikus egyház. Immár hagyományszerűen ezúttal is szeretetvendégség, társalgás 
követte az ökumenikus imaórát.
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fényképezte: Stanyó Károly

TEADÉLUTÁN MARADÉKON 
Szabó Nóra 

Petőfi ösztöndíjas

MARADÉK

A maradékiak életét tekintve aktívan indult a március, hiszen a hónap első napján teadélutánt szerveztek a 
gyülekezeti teremben a testvéreknek. 

Szép számban összejöttek. Jelen voltak Bibliakörös tagok, 
családtagjaik és számos egyéb református és katolikus, akikkel 
közösen tölthettek el egy szép délutánt. 

Ilyen alkalmakkor, amikor a közösség tagjai összegyűlnek, nemcsak 
a közösen töltött idő, hanem a közös ima is mélyít hitéletükön, 
minőségivé varázsolja azokat a perceket, amikor erősebben 
tudják érezni Isten jelenlétét, akár egy közösen elénekelt zsoltáron 
keresztül. 

A közel 30-40 fős közösség minden tagja hozzátett valamit a 
hangulatos délutánhoz, mind süteménnyel, mind pedig egy-egy 

ajándéktárggyal, hiszen tombola is várta a vendégeket, amelyből bejövő pénzösszeget a maradéki egyház 
konyhájára, illetve a maradéki magyar tagozatos óvoda gyermekeire költenek. 

Bíznak benne, hogy e program, melynek hosszú évekre visszanyúló hagyománya van, a jövőben is folytatódik, 
ami a jelenlegi egészségügyi intézkedésekből kifolyólag most sajnos nem tudna megvalósulni. Addig is 
online és papír alapon próbálják tartani a kapcsolatot a közösség tagjaival. 



Református Élet2020. április

16

INTERJÚ
„Hiszek hitünk megerősödésében, magyarságunk megmaradásában”

Vallja Nagy Margit, az újvidéki Apáczai Diákotthon igazgatója

„Nagy vagy, Uram és mily nagy a szerelmed,
Fiaidban mit velem éreztetél,
A pislogó kis mécsest el nem oltád,
S a megtört nádnak megkegyelmezél.”
(223. dicséret)

Tudat alatt – életútját hallgatva –, sokkal inkább tudatosan vált Nagy 
Margit tanárnőnek, újságíró-szerkesztőnek, a Vajdasági Magyar 
Pedagógusok Egyesülete első elnökének, az Apáczai Diákotthon 
igazgatójának hitvallásává a Nagy vagy Te, Isten c. dicséretünk, a 
bibliai idézettel együtt: „A megrepedt nádszálat nem töri össze, a füstölgő mécsest nem oltja el, a törvényt 
igazán jeleníti meg.” (Ézs 42,3) Többször idézi Isten kegyelméből, püspöki felkéréssel/megbízással megtartott 
istentiszteletein Módoson, egykoron Tiszakálmánfalván/Budiszaván, s helyettesként olykor Újvidéken és 
Maradékon. Ez az idézet ihlette a délvidéki – az egykori Jugoszláviai Református Keresztyén Egyház, majd 
jogutódjai – reformátusságának történetét, s egyben gondjait is bemutató két könyvének a címét is. A Megtört 
nád c. jobbára a Szerbiai Református Keresztyén Egyházzal foglalkozik, és a reformáció 500. esztendejében, 
2017-ben jelent meg. A Pislogó mécses c. a Horvátországi Református Keresztyén Kálvini Egyház és a 
Szlovéniai Református Keresztyén Egyház múltját és jelenét mutatja be.
A Megtört nád c. könyvben a Nagy Margittal készült átfogó, élettörténetét részletező interjú mintegy 
folytatásaként csak a legfontosabbakat érintjük beszélgetésünk elején. Köztük a család meghatározó szerepét 
egy gyermek életében. Az idő múlásával válik bizonyossá: az összetartó családban, a hitben megélt szeretetet 
erőforrássá lesz kritikus pillanatainkban – válaszutainkon.
Erdélyből, többgenerációs lelkészcsaládból származom, így már egészen kis koromtól folyamatosan ismertem 
meg a református vallás alap dolgait. Konfirmálásomkor nagyon mély volt a hitem. Középiskolás koromban 
új környezetbe kerültem. Mi egy kisfaluban, Kolozson éltünk. Édesapám ott volt lelkész. A 20 kilométernyire 
levő Kolozsváron jártam középiskolába, ott érettségiztem. A nővéremmel – aki most Budapesten él – együtt 
laktunk Imre Lajos nyugdíjas teológiai tanárnál, mivel nagyapám is teológiai tanár volt. Kolozsváron szerettem 
volna továbbtanulni egyetemen, de a Kémia Tanszékre nem vettek fel. Akkoriban mindössze 8 magyar diákot 
lehetett felvenni a tanárképző egyetemre. Valószínűtlen volt, hogy egy papgyerek bekerülhessen ebbe a 
keretbe. Ezért Marosvásárhelyen végeztem a tanárképző főiskolát.
Hárman voltunk testvérek (a bátyám már elhunyt). Sokszor éreztük származásunk hátrányát, a megalázásokat 
egyes tanárok részéről. Szerencsénkre a tanárok többsége nem ilyen volt. A gyermekkorunkban átéltek mélyen 
érintettek bennünket. Minden, ami akkoriban történt velem – körülöttünk – sokkal mélyebb nyomot hagyott 
bennem, mint később, felnőttként átélve ezeket. Már középiskolás koromban a Darwin-elmélet oktatása, az 
Isten tagadása nyomán, valamint a keresztyénséggel szembeszegülő filozófia (amit a marxizmus, a tudományos 
szocializmus is hirdetett) hatására, kételkedni kezdtem. Az volt a baj, hogy meginogtam. Nagyon sajnálom, 
hogy így történt. Tanulmányaimat elvégezve megismerkedtem egy délvidéki, péterrévei fiatalemberrel, 
aki ateista volt, és hozzámentem feleségül. Tehát ahelyett, hogy én hívtam volna férjemet Krisztushoz, én 
távolodtam el még jobban a hittől.

•A szülei hogyan élték át életének ezen fordulatát?
– Nem tettek szemrehányást. Tudták, hogy a kamaszodó fiatalok között vannak olyanok, akikkel „nem lehet 
beszélni.” Hát én ilyen voltam, sajnos. A mai napig is szembesülök hasonló helyzetekkel, és megértem a 
szülők aggodalmát, de a fiatalokat is. Ugyanakkor legalább megkísérlem gondolkodásra késztetni őket.
Miután férjhez mentem, egy évig Péterrévén éltünk, majd átköltöztünk Újvidékre. A férjem az Újvidéki Rádió 
bemondója volt, én pedig a Moša Pijade Gimnáziumban tanítottam fizikát a ‘70-es években. Akkoriban, 
pontosabban 1968. január 1-én indult a Belgrádi Televízió magyar és más nyelvű adása.  Izgalmas időszak volt 
ez: az újvidéki szerkesztőségből vitték – olykor „rohanva” – az anyagot 35 milliméteres filmen Belgrádba... 
Én filmvágó lettem a román szerkesztőségben, mert jól tudtam románul. Mindig fontosnak tartottam – 
nevelésemnek köszönhetően –, hogy az embernek meg kell tanulnia a többségi nyelvet. A szüleink is kicsi 
korunktól erre ösztönöztek bennünket. Itt, Vajdaságban sokszor tapasztalom, hogy a diákjaink nem tudnak 
szerbül, vagy csak részben beszélik a nyelvet. Ha otthon kapnának megfelelő indíttatást a gyermekek, akkor 
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maguk is törekednének a többség nyelvének a megtanulására.
Fontos, hogy otthonról mit hoz magával az ember fia/lánya. A gyermekkorban megtanultak aranybányát 
jelentenek. Számomra ez, amit a szüleimtől kaptam. Először is a műveltséget, a vallásunkra, a keresztyénségünkre 
vonatkozó tanításokat. Noha volt idő, amikor ettől eltávolodtam, de a törésvonalaim időszakában mégis az 
volt a hitemet, az életem értelmét megerősítő forrásom. Hogy keresztyén szellemiségben nőttem fel, tudat alatt 
is meghatározta magatartásomat. Pl. ha hazamentem Erdélybe az ünnepeinkre, elmentem az istentiszteletre, de 
nem vettem úrvacsorát. Mert, „aki méltatlanul veszi az úrvacsorát, az kárhozatot vesz magához”. Ez bennem 
volt, átéreztem a jelentőségét. A hit kérdésének valahol a határán voltam.
1976-ban megszületett a fiam. Ekkor nagyon boldog voltam, s azt is tudtam: csak azért kaptam Istentől ezt 
a boldogságot, a gyermeket, mert a szüleim nagyon sokat imádkoztak értem. 1989-ben elváltam a férjemtől. 
A legnehezebb idők kezdetén maradtam egyedül a fiammal itt, Újvidéken. A volt férjem Szegedre költözött.
A ’90-es év elején már a régiónkat is elérték a háborús szelek, besorozták a katonaköteleseket... A fiam ekkor 
ment át Magyarországra, ott fejezte be a középiskolát, és a felsőfokú képzést is. A tanárképző főiskola után 
a Műegyetemen komputer-grafikai szakon diplomázott. Ekkor már az Újvidéki Rádióban dolgoztam. A fiam 
taníttatását úgy tudtam biztosítani, hogy Hollandiába, Arnhembe jártam takarítani a nyári szabadságom ideje 
alatt. Az Elderling lelkészházaspár, Ida és Klaas segített. Diákcsere útján, két évig tanultak a kolozsvári 
teológián. Később mindig Erdélybe mentek nyaralni, családostól. Előtte azonban kihirdették a gyülekezetükben, 
hogy jelentkezzen, akinek szüksége van takarítónőre. Más munkát nem is vállalhattam, hiszen nem tudtam a 
nyelvet. Sokat jelentett nekem Ida és Klaas magyar nyelvtudása. Visszagondolva; adódtak humoros helyzetek, 
amelyek kissé oldották szorongásaimat. Volt, amikor kétségek gyötörtek: mi lesz, ha nem tudok dolgozni, 
miből taníttatom a fiamat? A derékfájás – a családi betegség – néha már akkor is elfogott. Isten azonban mindig 
velem volt. Sokat jelentett, hogy Hollandiában Urk városkába is ellátogattam, Jan Hoefnagel iskolaigazgató 
családja jóvoltából pótolni is tudtam a keresetemet. Az egy hónap alatti 2000 márka bevétel egy vagyonnak 
számított idehaza abban az időben. Ezt beosztva fedeztem a fiam kollégiumi és tanulmányi költségeit.
A tisztelet azt kívánja, hogy megemlékezzem Gion Nándorról, aki akkoriban az Újvidéki Rádió magyar 
műsorának a főszerkesztője volt. Végtelenül kedves, segítőkész ember volt, valamennyien szerettük emberies 
hozzáállásáért. Ennek köszönhetően, a kérésemet meghallgatva, jóváhagyta, hogy tudósíthassam a rádiót 
Amsterdamból egy sporteseményről, utána mindjárt kezdhettem a nyári szabadságomat. Az Újvidéki Rádió 
repülőjegyet vett nekem Hollandiába, és a bajnokság után Amsterdamból utazhattam Arnhembe. 

•Mérföldkőnek, vízválasztónak is nevezhetjük az életében történteket a ’90-es években? Amikor úgy 
érezhette valami véget ért, és valami más kezdődik. Érzett-e elhívást?
– Jórészt a körülmények is befolyásolták a történéseket. A bombázás idején, 1999-ben minden nap bent 
kellett lenni a rádióban, feleslegesen, mert csak híreket sugároztak. Engem is beosztottak hírolvasónak. A 
gyermekműsorok szerkesztőjeként szerettem a munkámat, de az új beosztás nem felelt meg számomra. 
Ennek a nehéz időszaknak a pozitív hozadékaként ismerhettem meg Farkas Hargitát, aki egyedül, szinte semmi 
nélkül nevelte négy gyermekét. Egy tömbház 13. emeletén lakom az Újtelepen. Kezdetben, a bombázás idején 
én is lementem az óvóhelyre. A toronyházakban kisebb földrengésként éltük át a bombázásokat. Hargita és a 
négy gyermeke általában az óvóhelyen aludtak, napközben pedig nálam voltak a lakásban. Kölcsönösen sokat 
jelentettünk egymásnak, hiszen nekem itt, Vajdaságban nincs családom. Egymást segítettük. Hargita máig a 
diákotthonunkban dolgozik, a gyermekei holland támogatással befejezték a középiskolát, dolgoznak és ketten 
családot is alapítottak.
Lelkileg sokat jelent nekem is Hargita és családja. 
Egy alkalommal, amikor Hollandiából tértem haza, Budapestről azonnal folytattam az utat Kolozsvárra 
vonattal, nagyon fáradt voltam. Megérkezésemkor pánikroham fogott el. Ez heves szívdobogással, légszomjjal, 
halálfélelemmel jár.
Végül Újvidéken egy orvosnő megfelelő gyógyszert írt ki, amelyet olykor ma is szedek. Hiszem, hogy Isten 
ezzel is figyelmeztetett.
Itt említem meg, hogy korábban is sokat beszélgettünk egy kolozsvári volt osztálytársammal Istenről. 
Katolikus volt, de gyakran meghallgatta édesapám igehirdetéseit. Ő is kereste Istent. Amikor beteg lettem, 
éreztem és tudtam: Csak az Úristen segíthet meg, hogy felépüljek, mert van egy tizenéves fiam, akit fel kell 
nevelnem. 45-50 évesen rémesen éltem át a pánikrohamokat. Sokat imádkoztam ekkor. Úgy is gondolom, 
hogy az Úristen jól megrázott akkor. Valójában ekkor tértem meg, és ekkor kezdődött számomra a boldog 
időszak. Az Istenbe vetett hit nagyobb boldogságot jelent minden földi örömnél. Megvallhatom: a szívembe 
költözött szeretet húzott ki a mélységből. 
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•Küldetésnek, kihívásnak is nevezhetjük az ezek után történteket?
-Feladatot kaptam Istentől. 1993 októberében megalakítottuk a Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesületét 
(VMPE). A Kárpát-medencében már szinte mindenütt működtek pedagógus szervezetek. Nálunk háború 
volt, féltek a pedagógusok, nem alaptalanul. Ezért vállaltam el én az elnöki tisztséget. Nagyon sokat 
kellett küzdenünk a működésünkért, a fennmaradásunkért. Sokszor behívtak a rendőrségre „informatív” 
beszélgetésekre. Zaklattak, megpróbáltak megalázni. Azt is kérdezték, hogy párhuzamos oktatást akarok, 
mint Koszovóban? Egyszer nem jutott eszembe egy magyarországi hölgy neve, mire ők emlékeztettek rá… 
Mondtam is: minek kérdezik, ha tudják. Megpróbáltak „beszervezni”. Kérdéseikre azt mondtam: a hitem 
szerint aljas dolgokban nem veszek részt. Erre megkérdezték: Nem félek? Hogyne félnék – mondtam - mint 
ahogy féltünk a Securitátétól is (romániai állambiztonsági intézmény). Megnyugtatásként mondták: a szerbiai 
rendőrség nem a Securitate. Remélem is, válaszoltam. Nem volt mindegy. 
Másfelől, akkoriban lett az édesapám nagyon beteg, és kértem a főszerkesztőt, Vörös Józsefet, hogy haza 
kellene mennem meglátogatni. Nem engedett el, azzal a indokkal, hogy „védeni kell a hazát.” Ekkor 
határoztam el, hogy ennek ellenére – itthonról – haza megyek az első kocsimmal, a Yugo-val, amelyet a holland 
támogatásnak köszönhetően vehettem meg, egyházi szolgálatom miatt. Hét éven át Tiszakálmánfalván, a 
szórványgyülekezetünkben hirdettem Isten Igéjét, és bibliaórát is tartottam Hodosy Imre püspök engedélyével.
A gondolatot tett követte, és hazamentem. Egy hét múlva, amikor visszajöttem, kényszerszabadságra küldtek, 
részint a Kossuth Rádiónak adott nyúlfarknyi, a bombázásokról szóló interjúm miatt, részint, mert engedély 
nélkül hagytam el a munkahelyemet. Egyszer meg is kérdeztem a BBC-t rendszeresen tudósító kollegámat, 
hogy őt miért nem büntetik emiatt?  Elkerülte a választ. Az érdekek vezérelte cselekvéseket, a gonoszságot, az 
úgymond „szolgálattételeket” sohasem fogadtam el, akkor sem, amikor megkérdőjeleztem hitemet. Itt kapott-
kap értelmet a családi nevelés, mert annak köszönhetően sohasem tudtam elfogadni a romlottságot. Ezért is 
mondom ma is a szülőknek, hogy a gyermekeiket nem az iskola neveli, hanem ők. A szülői nevelés előbb 
vagy utóbb – mint esetemben is – értelmet nyer, meghatározó lesz az életünkben. A szeretet nélkül nevelkedő 
gyermek legtöbbje elveszhet, vagy sérülékennyé válhat. Jómagam nem győztem hálálkodni az Istennek, hogy 
mennyi mindent kaphattam az édesanyámtól és az édesapámtól. Akármilyen szegénységben – mert tényleg 
abban – éltünk, a lelkiekben, a hitben megélt szeretet kisugárzása máig hat. A legnehezebb, a kilátástalanságnak 
tűnő helyzetemben volt mibe kapaszkodnom. Olyannyira, hogy még erőt is adott a szolgálatra.

•Az Apáczai Diákotthon létrehozását is annak nevezhetjük?
– Még rádiós koromban, Vajdaságot járva, a szórványban élő magyarság, főleg a diákok helyzetét látva, arra 
gondoltam: szükség lenne egy újvidéki kollégiumra. Abban az időben a magyar fiatalokat nemigen vették fel az 
állami kollégiumokba. A VMPE 1999-ben pályázott az Apáczai Közalapítványhoz diákotthon létrehozására. 
Az elgondolásunkat 50 ezer márkával támogatták. Ennek köszönhetően vehettünk meg egy családi házat a 
belvároshoz közel, és a rákövetkező évben 2000 őszén megnyitottuk a leánykollégiumot, 20 növendékkel. 
Azóta is heti rendszerességgel áhítatot szervezünk, és időről időre előadásokat tartunk.
A kollégium létrehozása óta állandóan megtapasztalom az Úr kegyelmét: Valahányszor pályáztunk, mindig 
elfogadták és támogatták törekvéseinket, attól függetlenül, hogy jobb- vagy baloldali, illetve polgári 
vagy szocialista kormány volt Magyarországon. Tudom, mindezt Istennek köszönhetem. Megtérésemkor 
megfogadtam: minden energiámat Isten dicsőségére fordítom, a hitünk éltetéséért, a keresztyénségért. Nagyon 
fontos az identitásunk megőrzése is. Ezt szintén otthon szívjuk magunkba. Ha nincs identitástudatunk, ha nem 
ismerjük a történelmünket, akkor talajtalanok, gyökértelenek vagyunk. 
A bővítések nyomán az új fiúkollégium is elkészülhetett. A 2016-novemberében megtartott avatóünnepségünkön 
jelen volt Bogárdi Szabó István püspök, Balog Zoltán miniszter, Tőkéczki László főgondnok, Pirityiné Szabó 
Judit főosztályvezető, Országos Egyházunk püspöke, Halász Béla számos más egyházi és világi vendéggel 
együtt. Az itteni politikusok közül senkit sem hívtam meg, mert szerintem, ez a politikum akadályozza meg, 
hogy létrejöjjön a magyar egyetem a Vajdaságban. Megítélésem szerint akkor sem, és ma sem igazán a 
magyarság érdekeit védik. 

•Az idén 20 éves kollégium létrehozásának történetének körülményeiről is meg kell emlékeznünk. 
Hogyan lett a Maradéki Református Egyházközség tulajdona az Apáczai Diákotthon?
– Valóban, ősszel a 20. születésnapunkat ünnepeljük. Utólag is hálát adok Istennek, hogy a maradéki református 
gyülekezet tulajdonába kerülhetett a diákotthon. Eredetileg az Újvidéki Református Egyházközségnek 
ajánlottam fel, hogy a telepi református templom tágas telkén épülhessen fel az egyházunk tulajdonát képező 
kollégiumunk. Botos Elemér, az akkori lelkész és presbitérium döntése elutasító volt. Az utolsó pillanatban 
Béres Károly, aki akkor Maradékra járt szolgálni, aláírta a Maradéki Református Egyházközség nevében a 
pályázatunkat és így lett az Apáczai Diákotthon a maradéki gyülekezet tulajdona. 
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Az Úristen akkor is megóvott engem. Botosról időközökben kiderült, hogy bűnöző, és ki tudja, mi lett volna 
a kollégium sorsa is… Botost közben az Országos Egyházunk felfüggesztette, megvonta tőle a palástot. Ő 
mit sem törődve mindezzel, magát püspöknek nevezi, és tovább szolgál. Mi szenvedjük el ennek az áldatlan 
helyzetnek a következményeit, mert a templomainkat ő bitorolja továbbra is. Emiatt a diákotthonban tartjuk 
az államilag hivatalosan elismert történelmi egyházunk istentiszteleteit. Szétverte – pontosabban megkísérli 
szétverni – az egyházunkat, mert ő vélhetően a belügy embere. Ha nem úgy lenne, vajon megtehetné-e mindezt 
következmények nélkül? Gondoljunk bele, csaknem 2000 református volt a ’90-es évek elején Újvidéken. 
Hányan vagyunk ma, akik kiállunk egyházunkért, eleink építette templomainkért – az ősi hagyatékért?

•Hogyan látja Országos Egyházunk jövőjét?
– Nehéz erre a kérdésre válaszolni. Magamon átszűrve, a Tiszakálmánfalván történteket említem, jelképesen. 
Hét év szolgálatom után Botos Elemér tiltott ki a gyülekezetből. A nevezetes istentiszteleten általában 
beszéltem a csalásokról, a visszaélésekről egyes egyházakban is. Ennyi volt, Botos magára vette, és jó színész/
megtévesztő lévén eltiltott a szolgálattól.
Országos Egyházunkban a letisztulás folyamata már több mint tíz éve tart. Csakis Isten kegyelmére számíthatunk, 
és hogy a nehézségek ellenére megmaradunk itt a Délvidéken/Vajdaságban. Mi a magyar szellemiségű Apáczai 
Diákotthonban erre helyezzük a hangsúlyt. Az ökumenikus – katolikus és református – alapú áhítatainkon, 
és mint mondtam, az előadásainkon ezt igyekszünk tudatosítani. Köztudott, hogy Vajdaságban a magyarok 
többsége katolikus, Mária Teréziának köszönhetően. De az a lényeg, hogy a keresztyénséget a nemzetiséggel 
együtt nyíltan felvállaljuk valamennyien – a diákok is! A hit és a nemzetiség meghatározza az ember életét. 
Erre próbálom a fiatalokat nevelni. A lehetőség adott, aztán majd az életük során maguk is megtapasztalják. 
Remélni szeretném.
Országos Egyházunk helyzetére vonatkoztatva is csak azt mondhatom, hogy nagyon meg kell ráznia az 
Úristennek az embereket, egyházunk tagjait, hogy elindulhassanak az „újjászületés”, az újabb reformáció 
útján. Hála Istennek, vannak olyanok, akik kiskoruktól kitartanak hitük – egyházunk mellett. 
Hiszek a hitünk megerősödésében, hiszek a magyarságunk megmaradásában. Isten megtartó szeretetében, 
egyházában. Befejezésül az idézett Nagy vagy Te, Isten c. dicséretünk befejező sorait emelem ki, amit a március 
8-án, Újvidéken megtartott istentiszteletünkön énekeltünk együtt: „...Mikor hevertem bűnben, megkötözve, / 
Felém kinyújtád irgalmas kezed: / Örömkönnyekkel térdre hullva áldom, / Te üdvözítő nagy kegyelmedet!”

Lejegyezte Stanyó Tóth Gizella
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